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Osobní nastavení
• Člen ČSOP, ATOM, KČT – blízký 

vztah k přírodě a ochraně ŽP
• 30 let střídavě starostou či 

místostarostou Krásné Lípy 

• vítěz či na předních příčkách v 
soutěži obcí v třídění odpadů 
„Skleněná popelnice“

• Bydliště ve vyloučené lokalitě a v regionu 
nízkých příjmů (sousedé topí v kamnech 
odpadky)

• Iniciátor vzniku národního parku České 
Švýcarsko

• Spoluzakladatel ops České Švýcarsko (mimo jiné 
osvěta a edukace v oblastech ochrany ŽP a 
cirkulární ekonomiky)
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Senát a jeho spíše obecně zdrženlivější  přístup
např. 

• Zdrženlivější (např. v roce 2021 k tiskům k „Fit_for_55“ k „Zelené dohodě“ 
přijal usnesení, v němž vydal tzv. „žlutou kartu“,  zejména z důvodu 
nereálnosti, často nesmyslnosti cílů a návazně vysokého rizika propadu 
dalších milionů obyvatel Evropy do energetické chudoby.  
• Fit for 55 = megabalík 13 legislativních návrhů, propojení oblastí klimatu, využití 

půdy, lesů, energetiky, dopravy, daní ...  tisíce stran textů (zelená bible...), zavádění 
nových poplatků, daní, odvodů, přerozdělování, dotace, kompenzace, sociální dávky

• Atp. 

• Opakovaně žádá MŽP, aby začalo měřit a vyhodnocovat efektivitu a 
hospodárnost vynaložených veřejných prostředků na (ne)plnění cílů ochrany 
ŽP (např. ve zprávách o stavu životního prostředí)
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Odpady I
• Roky jako ČR tvrdíme, že jsme nejlepší v třídění odpadů…,

• … než přijde EK na kontrolu, po které s námi zahájila řízení kvůli nedostatečnému třídění 
odpadů před skládkou a nedostatcích v právních odpadních předpisech ( v dubnu 2022)
• Jednak jsme si upravovali statistiku – požíváme dvoje data. Jednak vytříděný odpad namísto jeho 

zrecyklování zase přisypáváme zpátky do skládky (kéž by se alespoň energeticky využil). 
• MŽP nezvládlo přípravu nové domácí legislativy. Namísto srozumitelného zákona poslalo v roce 2020 do 

Parlamentu ČR nepřehlednou změť 4 zákonů na cca 650 stranách
• Legislativní rada vlády novelu ještě v září vrátila MŽP celou k přepracování, potřeba úprav byla rozsáhlá a 

zákony obsahovaly sumu nesrovnalostí. Přesto se nakonec bez úprav přijala
• V novele chybějí reálné nástroje na podporu skutečné recyklace. Recyklace je tak malá, recyklační produkty 

nejsou konkurenceschopné a recyklační průmysl stagnuje.

• SEPARACE   NENÍ   RECYKLACE 

• Nadále deklarujeme, že jsme nejlepší v třídění. O to ale vůbec nejde, když v realitě se 
odhaduje, že až 80 % všech vytříděných plastů ze žlutých kontejnerů (v zásadě  veškeré 
ostatní plasty mimo PET lahví) skončí ve velkém na skládce, v lepším případě spalovně
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Odpady II
NKU ve Výroční zprávě za rok 2022 konstatoval, že MŽP jedná v rozporu s 
vlastními cíli, které jsou zásadní pro udržitelný rozvoj ČR.

• V nakládání s komunálními odpady odpovědné orgány v rozporu s vlastní 
strategií národní odpadové politiky zvýhodňovaly skládkování oproti 
šetrnějším způsobům. Svými kroky dostatečně nepředcházely vzniku odpadu, 
ani nepřispívaly ke snižování jeho produkce. 

• MŽP do konce roku 2020 vynaložilo téměř 9 mld. Kč na opatření v oblasti 
nakládání s komunálními odpady - k pozitivní změně ve struktuře s jejich 
nakládáním ale nedošlo.

• Do konce roku 2020 nedošlo prostřednictvím OPŽP 2014–2020 k 
předpokládanému zvýšení kapacity pro recyklaci odpadů, ani k 
předpokládanému zvýšení kapacity nově vybudovaných nebo 
zmodernizovaných zařízení na energetické využití ostatních odpadů
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Energetické využití odpadů
• Zavázali jsme se souhlasem s evropskou směrnicí o odpadech, že do roku 2035:

• 65 % odpadů budeme recyklovat
• 25% odpadů energeticky využívat
• 10% skládkovat

• Podle zprávy EK z června 2023 skládkujeme 47,7% odpadů!

• Podpoří zvýšený skládkovací poplatek recyklaci a energetické využití? Těžko, protože ani 
jedno v Česku nefunguje:
• Obce jsou nuceny zvyšovat vytříděnost komunálního odpadu, ale nemají pro vytříděné odpady 

uplatnění – není poptávka po vytříděných opadech
• Obce dokonce musí za odbyt jimi vytříděného odpadu platit a tato cena stále narůstá
• Co budou obce dělat se zvyšujícím se množstvím vytříděného odpadu, který nikdo nechce? 

• Spalovny se potýkají s nedostatkem paliva (a paradoxně z důvodů třídění i kvalitou) a 
nové se zatím nebudují … (mj. obecný odpor, neplánování). 

I když se začnou někde plánovat, neprojdou zpravidla přes odpor či EIA.

A tak skoro 50% odpadů skládkujeme …
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Neplníme jednoduché závazky – i zákonné !!!! 
A chceme přijímat další ?!

• Tak třeba : 
   a ) filtry pevných částic u aut – nemají statisíce aut – a NIC

   b ) kotle na uhlí … a omezení   (lepší uhlí, než odpadky)

   c ) staré ekologické zátěže 

   d ) a co třeba energetické úspory státních budou, když už zvyšujeme 
požadavky na ostatní !? 

   e ) překračování hlukových limitů …  

   f )… můžeme pokračovat  
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Čistota ovzduší
• Doprava tvoří cca ¼ všech emisí CO2 v EU (z toho silniční 

71,7%)

• Filtry pevných částic (DPF) jsou v autech od roku 2004, v 
Česku jsou povinné od roku 2011. Přesto odhadem přes 
milion aut dodnes jezdí po ČR bez nebo s nefunkčním DPF

• Počet takových aut se navíc zvětšuje. Přestože stárne 
vozový park, i nadále skoro 100% aut prochází kontrolami 
emisí bez problémů…

• Ministři o kouřících autech na silnících ví a mluví roky, 
přesto se zákon roky účinně nevymáhá 

• Pak ale můžeme přijímat jakákoli opatření, zákony a 
vymýšlet další normy… Když nejsme schopni desetiletí 
vymáhat dodržování předpisů stávajících, další předpis 
navrch nepřinese kýženou změnu…



Výbor pro územní rozvoj, veřejnou správu a životní prostředíZbyněk Linhart

Ochrana ovzduší a kotle
• Uhlí jako palivo pro vytápění využívá stále téměř 300 tisíc českých domácností 

(zpravidla ty nejchudší)

• Stát chtěl jako příspěvek k plnění klimatických závazků Česka od roku 2025 prodej 
kotlů a kamen na uhlí zakázat, či předtím omezovat jednotlivé třídy kotlů. Přitom:
• Spalování uhlí v českých domácnostech se podílí na celkových emisích jen 1%.  I úplné ukončení 

spalování uhlí v domácnostech by se na celkových emisích neprojevilo. 

• Zákaz prodeje kotlů na uhlí by donutil zákazníky a české výrobce prodávat v zahraničí (resp. 
přeprodávat) 

• Po masivní kritice v připomínkovém řízení a odporem veřejnosti MŽP nakonec 
tento návrh stáhlo

Celý proces vypovídá o mnohém. Jde často o zbytečná gesta, bez ohledu na dopady a 
výsledky, namísto skutečného řešení problému.
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Chudoba, nejen energetická I. 
• Už v roce 2019 (tj. před energetickou krizí a válkami) trpělo energetickou 

chudobou více než 50 milionů domácností v EU; v Česku byla ¼ domácností 
(cca 1 milion) ohrožena energetickou chudobou. 

• Protože by realizací Zelené dohody počty domácností ohrožených energetickou 
chudobou dále významně narostly, navrhla EK na období 2025-2032 zřídit 
"Sociální klimatický fond" (SKF) 

• SKF má poskytnout finanční prostředky na řešení sociálních dopadů Zelené 
dohody. Pro ČR byly stanovena alokace ve výši zhruba 44 mld. Kč/8 let

Na sociální dávky pro řešení energetické chudoby bychom ale potřebovali 
desítky miliard korun ročně - nereálné. 

Plněním Zelené dohody tak do energetické chudoby budou přepadávat další 
české domácnosti.
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Výrazné a prohlubující se rozdíly a chudoba v regionech  - limity pro akci
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Energetická chudoba II.
• V roce 2022 finanční problémy v souvislosti s cenami energií uváděla už více než 

polovina českých domácností

• Nárok na příspěvek na bydlení (bere v úvahu příjmy i výdaje domácností na bydlení, 
vč. energií) mělo před energetickou krizí 16 % domácností, nyní 21 %

• Dotace (Zelená úsporám, Oprav dům po babičce výměna kotle…) si lidé v 
energetické a příjmové chudobě nemohou reálně dovolit, nebo jsou limitující. 

•  Podle letošního říjnového průzkumu PAQ research: 
• Už 7 % domácností má vyšší výdaje než příjmy (v listopadu 2021 pouze 3 %) 
• Ze 13 % už na 20 % narostla skupina domácností, které mají výdaje stejné jako příjmy

Takové domácnosti nejen nezateplují, nemění kotle, neprovádí žádná úsporná či 
ekologická opatření. Často dokonce spalují ve starých kamnech odpadky, aby měly 
teplo. Netlačme na pilu příliš, dostáváme pak zcela opačné, než deklarované výsledky.
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Staré ekologické zátěže I.
• V databázi Systému evidence kontaminovaných míst (SEKM), spravované 

MŽP, je kontaminace zjištěna u více než 10 tisíc lokalit:
• Z toho 370 míst vyžaduje zásah 

• z toho 213 lokalit ohrožuje zdraví a vyžaduje rychlý zásah. Přesto se
• u poloviny těchto lokalit s nápravným opatřením ani nezačalo

• s uspokojivým výsledkem dekontaminována pouze jedna lokalita

• O 7 209 lokalitách nejsou dostatečné informace o rozsahu kontaminace a 
jejím možném dopadu na životní prostředí a zdraví obyvatel

• Pouze na 3 302 lokalitách (cca 30% zjištěných míst)  probíhají nebo jsou 
plánována opatření k odstranění staré ekologické zátěže

• Vedle starých ekologických (a neřešených)  zátěží vznikají navíc nové (a také  
neřešené, jakkoli právní rámec nezná pojem nové ekologické zátěže)
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Staré ekologické zátěže II.
• NKÚ opakovaně kritizuje systém likvidace jako pomalý a málo účinný - stát 

nezajišťuje dostatečné zdroje finančních prostředků pro plnění závazků a 
neuzavírá smlouvy k plnění svých závazků a uskutečňování sanací.

• V říjnu 2023 má vyjít nová zpráva NKU. Z té staré: 
• Databáze SEKM nebyla systematicky doplňována a aktualizována. Databáze není 

úplná a aktuální i z toho důvodu, že neobsahuje informace o nápravných opatřeních 
krajů, SFŽP, dalších resortů i soukromých investorů. 

• Za období let 2010 až 2015 byly dokončeny sanace jen na 272 lokalitách

• Významné procento postižených míst nebude dekontaminováno

Přestože výdaje na ochranu ŽP každoročně rostou, ani 34 let po revoluci 
nejsme schopni a ochotni plnit zákon (o privatizaci ) – to je nejen zajistit 

nápravu, ale dokonce zjistit skutečný rozsah škod. 
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Překračování hlukových limitů
• Ochranu před hlukem garantuje zákon o ochraně veřejného zdraví (258/2000 Sb.,)

• Stanovené hlukové limity, často způsobované stavbou a provozem dálnic, se ale 
běžně překračují

• Na říjnovém plénu Senátu neúspěšně projednávaná novela zákona 258/2000 Sb., 
která měla pomoci zlepšit ochranu obcí před nadměrným hlukem. 

Skoro na všechno zákony máme, nové a nová a nová nařízení, směrnice ... 

Problém opět spočívá v nevymáhání zákonů (nebo udělování výjimek ze zákona). 

Vzniká iluze, že když budeme zákony zpřísňovat a rozšiřovat, zlepší se jejich plnění. 

Nezlepší. Opak je skutečností.
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Závěry

• Neumíme řešit ani to, co je ve stávajících zákonech, resp. Nařízeních, směrnicích

• Jeden cíl ještě není naplněn a už tu máme další

• Lavina nových a nových povinností, zejména z EU, je stále masivnější

• Nahoře vidíme neschopnost, dole nezájem

• Po jiných požaduje stát spoustu povinností, přitom sám nejde příkladem. 

Přestaňme honit sto zajíců a nechytit žádného. 

Zaměřme se jen na tolik zajíců, kolik dokážeme chytit.
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Děkuji za pozornost.
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